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مدیــر گروه بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوان 
وزارت بهداشت گفت: کنترل بیماری سالک نیاز به تأمین 
بودجــه دارد و در غیر این صورت مهار بیمار به شکســت 
رو به رو می شــود.به گزارش مهر، بهزاد امیری در همایش 
ملی ایده های کاربردی در راســتای پیشگیری، تشخیص و 
درمان بیماری سالک که در دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
برگزار شــد، با بیان اینکه ۱۹ اســتان و ۱۵۰ شهر کشور 
درگیر ســالک است، اظهار داشت: هر ساله تعداد زیادی از 
مبتلایان به این بیماری در کشــور شناسایی می شوند و در 
سال گذشــته مجموع مبتلایان ۱۶ هزار مورد برآورد شده 
اســت.وی با بیان اینکه همواره دو استان فارس و اصفهان 
دارای بیشــترین مبتلایان به بیماری ســالک هســتند، 
اضافه کرد: عمده مبتلایان به ســالک در اســتان اصفهان 
مربوط به مناطق شرق و شــمال این استان هستند.مدیر 
گــروه بیماری های قابل انتقال بین انســان و حیوان مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت افزود: بر اساس 
گزارش های تکمیلی از تعداد مبتلایان به ســالک در سال 
گذشته در سطح کشــور استان فارس با چهار هزار و ۵۵۵ 
و اســتان اصفهان با سه هزار و ۵۶۸ مبتلا بیشترین آمار را 
داشته و استان خوزستان با یک هزار و ۴۸۴، خراسان رضوی 
با یک هزار و ۲۷۴ و سمنان با ۵۷۹ مبتلا در رده های بعدی 
قرار دارند.وی با بیان اینکه در ۶ ماه سال جاری تاکنون سه 
هزار و ۸۲۳ مورد مبتلا به ســالک در کشور شناسایی شده 

اســت، ابراز داشت: در نیمه دوم سال و به ویژه فصل پاییز 
شاهد افزایش روند ابتلاء به این بیماری خواهیم بود.امیری 
با تاکید بر اینکه ریشــه کنی سالک در حال حاضر امکان 
ندارد، اضافه کرد: هنوز برنامه ای نیز برای این امر در دستور 
کار مسئولان قرار نگرفته است.مدیر گروه بیماری های قابل 

انتقال بین انسان و حیوان مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه در حال حاضر پیشگیری 
از ابتلاء به این بیماری در اولویت اســت، افزود: از ســویی 
تولید دارو برای درمان این بیماری نیز در دستور کار است 
که امیدواریم هر چه زودتر به این فناوری دســت یابیم.وی 

با اشاره به اینکه بیمار سالک از طریق جوندگان صحرایی و 
پشه خاکی به انسان منتقل می شود، ادامه داد: امکان حذف 
کامل مخزن ســالک را نداریم از ســویی محدودیت منابع 
مالی، وجود شرایط محیطی مناسب برای تکثیر پشه خاکی 
در مناطق بومی کشــور و تغییرات آب و هوایی کنترل این 
بیماری را ســخت کرده است.امیری تخصیص بودجه برای 
کنترل و درمان بیماری ســالک را ضروری دانست و گفت: 
چنانچه این امر محقق نشود طرح های کنترلی در دستورکار 
با شکست رو به رو می شــود.وی با تاکید بر اینکه ضروری 
اســت در برنامه ریزی برای احداث واحدهای مسکونی در 
مناطق ســالک خیز پیوست سلامت نیز تعریف شود، ادامه 
داد: از راهبردهــای اصلی برنامه پیشــگیری و کنترل این 
بیماری می توان به ارتقای نظام مراقبت ســالک، بیماریابی 
دقیق، قطع زنجیره انتقال، کنترل مخازن، ارتقای خدمات 
تشــخیص سالک، شناســایی زودهنگام و درمان به موقع، 
هماهنگی بین بخشی برای بهسازی محیط، آموزش و اطلاع 
رسانی به مردم و تلاش در جهت دستیابی به تولید واکسن 
مؤثر نام برد.مدیر گروه بیماری های قابل انتقال بین انسان 
و حیوان مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
با تاکید بر اینکه بیماری سالک در کشورهای توسعه یافته 
مشاهده نمی شود، ابراز داشت: از این رو نباید منتظر تولید 
دارو از سوی آنها باشیم، بلکه باید با حمایت از دانشمندان 

در داخل کشور داروی این بیماری را تولید کنیم.

کنترل بیماری سالک نیاز به تأمین بودجه دارد

اصفهان و فارس سالک خیزترین استان های کشور
تکمیل پروژه های بزرگراهی

 اولویت عمرانی در فارس است
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار فارس مهمترین اولویت عمرانی فارس 
را تکمیــل و راه اندازی پروژه های بزرگ راهی در اســتان اعلام کرد.به گزارش 
مهر، محمود رضایی با اشــاره به اینکه اســتان فارس بیشترین میزان طول راه 
در مقایســه با سایر استان های کشور را داراست گفت: این موضوع در کنار قرار 
گیری در کریدور مرکز به جنوب و شــرق به غــرب، موقعیت حمل و نقل این 
اســتان را خاص و استراتژیک می ســازد.وی به آمار بالای تصادفات جاده ای در 
فارس اشــاره و عنوان کرد: با همکاری تمام دستگاه های متولی حوزه راهداری 
می توانیم کاهش آمار تصادفات در استان را شاهد باشیم.معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری فارس با اشــاره به پهناوری فارس و طول جاده های استان 
عنوان کرد: فارس از حیث تقســیمات کشوری بیشترین شهرستان را در میان 
استان های کشور داراست و همین گستردگی یکی از دلایل بالا بودن قدر مطلق 
حوادث جاده ای در فارس و آمار بالای ســوانح و مرگ و میرهای جاده ای است.

رضایــی همچنین بــه افزایش تناژ حمل و نقل جــاده ای کالا و نیز آمار حمل 
مسافر در جاده های استان در سال جاری اشاره و اظهار کرد: افزایش تردد کالا 
و مســافر در جاده های استان در سال جاری نســبت به سال گذشته، ضرورت 
ایمن سازی جاده های استان را باعث می شود.وی با اشاره به وجود ۵۰ مجتمع 
خدمات رفاهی بین راهی در جاده های اســتان گفت: با توجه به ضرورت وجود 
این مجتمع ها و ارائه خدمات از ســوی آنها به مســافران، تعداد این مجتمع ها 
در جاده های اســتان در حال افزایش است.رضایی به ضرورت انجام حرکت های 
جدی در حوزه راه های اســتان به ویژه در بحث بزرگ راه ها نیز اشــاره و عنوان 
کرد: اجرای تعدادی بزرگراه در اســتان آغاز شده که بخش هایی از آنها نیز اجرا 
شــده و بخش هایی نیز باقی مانده است که همت مسئولین استانی بر تکمیل 

این بزرگراه ها است.

برداشت بی رویه شن و ماسه 
عامل تخریب زیستگاه آبزیان است

مدیرکل شــیلات مازندران برداشت بی رویه شن و ماسه را از تهدیدات فرارو و 
عامل تخریب زیســتگاه های آبزیان در رودخانه ها ذکر کرد.قاسم کریم زاده در 
گفتگو با خبرنگار مهر برداشــت بی رویه شن و ماسه را از جمله عوامل تخریب 
زیســتگاه های زادآوری و تکثیر آبزیان در رودخانه ها ذکر کرد و گفت: هر ساله 
در رودخانه های شیلاتی اقدام به رهاسازی بچه ماهیان می شود و سال گذشته 
در برخــی از رودخانه ها این طرح اجرا شــد.وی با عنوان اینکه همکاران مراکز 
تکثیر در رودخانه ها مســتقر می شوند، افزود: سال قبل در هشت رودخانه مهم 
شیلاتی طرح تکثیر طبیعی ماهیان انجام شد و سال قبل ۶۵ میلیون قطعه بچه 
ماهی سفید تولید شده است.وی با اظهار اینکه در سال قبل حدود ۱۲ میلیون 
قطعه بچه ماهی کپور و ۵۰۰ هزار قطعه ماهی خاویاری تولید و در رودخانه های 
اســتان رهاسازی شد، خواستار اتحاد و وحدت رویه دستگاه های اجرایی استان 
در مدیریت رودخانه ها شد.کریم زاده به آغاز فصل صید ماهیان استخوانی اشاره 
کرد و گفت: فصل صید در شرق استان و میانکاله از ۱۷ مهرماه و برای صیادانی 
که در امر تکثیر طبیعی و حفظ ذخایر مشارکت داشتند، از روز قبل شروع شده 
است.مدیرکل شیلات مازندران پیش بینی کرد که امسال بیش از سه هزار تن 

انواع ماهیان استخوانی در دریای خزر صید شود.

طرح مترو اهواز 
همچنان در انتظار رای دادگستری خوزستان

عضو شورای شهر اهواز گفت: با توجه به شکایت شهرداری از شرکت کیسون و 
خلع ید این شرکت، همچنان این مساله در کش و قوس مسائل قضایی است.سید 
محسن موسوی زاده عضو شورای شهر اهواز در خصوص راکد ماندن طرح مترو 
اهواز گفت: با توجه به شکایت شهرداری از شرکت کیسون )پیمانکار این پروژه( 
در دوران یکی از شهرداران وقت و خلع ید این شرکت، همچنان این مساله در 
کش و قوس مسائل قضایی است.او با اشاره به اعلام آمادگی قرارگاه خاتم الانبیاء 
برای اجرای طرح مترو اهواز، افزود: ابتدا باید این مساله قضایی به نتیجه برسد 
تا همان شرکت کیسون یا شرکت دیگری کار را اجرا کند.به گفته آقای موسوی 
زاده چند ســالی است که دولت و شــهرداری اعتباری برای طرح قطار شهری 
اهواز در نظر نگرفته اند و طرح معطل مانده؛ علاوه بر آن شرکت کیسون پیمانکار 
پروژه نیز مطالباتی مطرح کرده که این مطالبات بر اساس نرخ روز بسیار سنگین 
هستند.این عضو شورای شهر اهواز همچنین مدعی شد که دولت مصمم است 
این طرح احیا شــود و همه مسئولان خوزستان نیز برای به نتیجه رسیدن این 
پروژه هماهنگ هستند و تلاش همه برای آغاز مجدد برنامه است.تاکنون بیش 
از ۶ هزار میلیارد برای طرح مترو اهواز هزینه شده که مجموعا حدود ۳۰ درصد 
پیشرفت داشــته در حالی که به اعتقاد برخی کارشناسان می شد با این اعتبار 
اتوبوس خریداری و معضل ترافیک را در کلانشــهر کاهش داد.پیشــتر مرضیه 
حصاری مدیرکل دفتر حمل و نقل عمومی و ترافیک شهری سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشــور گفته بود که در خوشبینانه ترین حالت اتمام طرح مترو 

اهواز ۷ سال دیگر محقق می شود.

۸۳ باب مدرسه در زمین لرزه خوی آسیب دید
معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس ســازمان نهضت ســوادآموزی گفت: در 
زمین لرزه بامداد چهارشنبه ۱۳ مهرماه سالجاری خوی ۸۳ باب مدرسه خسارت 
دیدند.به گزارش مهر، علیرضا عبدی در بازدید میدانی و بررسی وضعیت مدارس 
شهرســتان خوی با بیان اینکه در زمین لرزه خوی ۸۰ باب مدرســه خسارت 
دیدند، افزود: بعد از زلزله ۵ و ۴ دهم ریشــتری در شهرســتان خوی مدارس 
این شهرستان تعطیل شده است و آموزش در بستر فضای مجازی و شاد ادامه 
می یابد.وی با اشــاره به اینکه در زلزله اخیر شهرستان خوی ۸۳ با مدرسه این 
شهرســتان با ۶۲۵ کلاس درس دچار خســارت جزئی و کلی شدند، ادامه داد: 
ارزیابی های لازم از این مدارس توسط کارشناسان صورت گرفته و بر اساس این 
ارزیابی ها تعدادی از این مدارس به علت خسارت زیاد نیاز به تخریب و بازسازی 
دارند.معاون وزیر آموزش و پرورش تصریح کرد: در این زلزله عمدتاً مدارس ۳۲ 
کلاسه خسارت زیادی دیدند و بخش زیادی از مدارس هم دچار ترک خوردگی 
شدند که نیاز به تعمیرات دارند.عبدلی افزود: بر اساس تصمیم ستاد ویژه برای 
ادامه آموزش به صورت حضوری از هفته آینده برخی از مدارس خوی به صورت 
دو شــیفت فعالیت خواهند کرد.معاون وزیر آموزش و پــرورش گفت: در این 
شرایط برای نوسازی و بازسازی و تعمیر مدارس شهرستان به کمک های خیران 
بیش از پیش نیاز اســت.بر اســاس ارزیابی های اولیه برای بازسازی و نوسازی 
و تعمیر مدارس خســارت دیده از زلزله در شهرســتان خوی به بیش از ۴۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار نیاز است.معاون وزیر آموزش و پرورش همچنین در دیدار 
با فرماندار و رئیس شورای آموزش و پرورش خوی راهکارهای تأمین اعتبارات و 

بازسازی مدارس را بررسی کرد.

پروژه فاضلاب شهر خرم دره 
نیازمند ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار

فرماندار خرم دره گفت: برای تکمیل پروژه فاضلاب خرم دره نیاز به ۴۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار است.فیاض محبی در جلسه کارگروه تخصصی فرهنگی، اجتماعی 
و سلامت زنان و خانواده خرم دره با بیان اینکه در حاکمیت آرامش در شهرستان 
همه و به ویژه مردم نقش آفرینی کردند، متذکر شد: تا به امروز مشکلات امنیتی 
و حاشــیه ای در شهرستان نداشتیم .وی با بیان اینکه افزایش جمعیت و جوانی 
جمعیت از سیاست های دولت سیزدهم و از تاکیدات مقام معظم رهبری است، 
ادامه داد: از گام های اساســی که برای تحقق این امر باید برداشته شود می توان 
به حل مشــکلات مسکن و اشتغال جوانان اشاره کرد.این مسئول با بیان اینکه 
در حوزه مسکن راه و شهرســازی پیگیر احداث حدود ۱۱۰۰ واحد، از نهضت 
ملی مسکن در شهرستان است، ادامه داد: تعیین تکلیف زمین های بلاتکلیف در 
شهرســتان در کمیسیون ماده ۵ و سایر دستگاه های مرتبط برای گره گشایی از 
مشکلات مردم در حال پیگیری است.فرماندار خرم دره با بیان اینکه در راستای 
حل مشکل اشــتغال جوانان نیز رایزنی هایی با سرمایه گذاران بخش خصوصی 
برای سرمایه گذاری در شهرستان انجام شده است، تاکید کرد: از سرمایه گذاران 
بخش خصوصی حمایت می شــود.محبی با اشــاره به ابلاغ رئیس جمهور برای 
واگذاری اماکن در اختیار ادارات برای تســهیل در امر ازدواج جوانان، افزود: این 
موضوع در شورای اداری مطرح و از ظرفیت هایی که در مراکز مختلف وجود دارد 
در این راستا بهره گرفته خواهد شد.فرماندار خرم دره با اشاره به اینکه در حوزه 
پارک بانوان مشکل داریم که در این خصوص شرمنده بانوان شهرستان هستیم، 

ادامه داد: به دنبال حل مشکلات و کمبودها در شهرستان هستیم.

اخبار کوتاه

با گذشــت حدود هفت ماه از وعده مدیران شهری گرگان 
در خصوص تعدیل نرخ عوارض ساختمانی اما تاکنون هیچ 
اتفاق اثربخشی انجام نشده و این روند نیازمند بازنگری است.
به گزارش مهر، قصه نرخ عوارض ســاختمان شــهر گرگان 
روایت چند لایه و پیچیده ای شده؛ از همان نخستین ساعات 
تصویب نرخ جدید عوارض ۱۴۰۱ در صحن شــورای شهر، 
همه متولیان این موضوع، بر ضرورت اصلاح این ارقام تاکید 
کردند.با انتقاد جامعه مهندســی گلستان نسبت به افزایش 
ســه برابری عوارض، جلســات مکرری با حضور اســتاندار 
گلســتان، مدیران مربوطه و رئیس کل دادگستری استان 
با محوریت تعیین تکلیف نرخ عوارض ســاختمانی برگزار و 
همه بر اصلاح این نرخ تاکید کرده و خواســتار بازنگری این 
موضوع شــد.با وجود تاکید کارشناسان حوزه مسکن مبنی 
بر آثار تخریبی این لایحه بر بازار اما اقدامی در این خصوص 

انجام نشده است.
در آخرین تلاش های انجام شــده بــرای اصلاح این نرخ ها، 
جلسه ای با حضور فرماندار شهرستان گرگان، مدیران شهری 
و نمایندگان بخش خصوصی و انبوه ســازان مسکن برگزار 
شد که براســاس خروجی این جلسه مقرر شد که طی دو 
هفته لایحه جدید شهرداری در خصوص کاهش و یا تعدیل 
نرخ عوارض به شــورای شهر ارائه شود اما با گذشت حدود 
یک ماه از این جلسه این رویه تاکنون محقق نشده است.هر 
چند برای کاهش فشارها، مدیریت شهری گرگان، براساس 
لایحه ای، نرخ عوارض ســاختمانی منطقه ای را تا چند ماه 
بــر مبنای قیمت ۱۴۰۰ وصول کرد اما تاریخ این مُســکن 
موقت هم منقضی شده و سازندگان مسکن باید هزینه های 
سنگینی برای عوارض ســاختمان پرداخت کنند.براساس 
آمارهای رسمی، افزایش عوارض، ساخت و سازها در گرگان 
را کاهش داده و صدور پروانه ســاختمان به نصف رســیده 

است.در ۶ ماهه نخست سال جاری ۵۰ فقره پروانه ساختمان 
از ســوی مهندسان مسکن گلستان در گرگان تحصیل شد 
که این میزان در مدت مشــابه ســال قبــل ۸۵ فقره بوده 
است. همچنین براساس آمارهای موجود در این بازه زمانی، 
سازندگان برای ســاخت ۹۵ هزار مترمربع، پروانه دریافت 
کردند در حالی که این عدد در سال قبل ۱۶۰ هزار مترمربع 
بود.این اعداد بیانگر آن است که شهرداری به خواسته خود 
یعنی همان درآمدزایی است، نرسیده و این در شرایطی رقم 
خورده که طی این مدت موارد تشویقی هم لحاظ شده بود.
با همه این شــرایط، کارشناسان معتقد هستند برای خارج 
شــدن از این رکود باید هر چه سریع تر لایحه نرخ عوارض 

ساختمانی بازنگری و اصلاح شود.
یک فعال صنعت ساختمان هم در این خصوص به خبرنگار 
مهر گفت: برابر بررسی های انجام شده در کشور، شهرداری 
گرگان تمامی رکوردهای افزایش عوارض شــهری در سال 
جاری را جابجا کرده و رتبه اول افزایش عوارض در کشــور 
را به خود اختصاص داده است.سید محمد مرتضوی با اشاره 
به افزایش ســه برابری عوارض یا رشــد ۲۰۰ درصدی آن 
در گرگان، افزود: این رقم حدود ۴.۵ برابر نرخ تورم اســت 
زیــرا در ۱۴۰۱ نرخ تورم ۴۳ درصد اعلام شــده بود.رئیس 
انجمن انبوه سازان گلستان گفت: علی رغم اینکه در شورای 
مسکن استان مصوبه ای اخذ شــده که شهرداری باید نرخ 
عــوارض را اصلاح و تعدیل کند و این عــدد نباید فراتر از 
نرخ تورم باشــد ولی چنین اتفاقی تاکنون نیفتاده اســت.
مرتضوی ادامه داد: همچنین در شورای گفتگوی استان که 
پارلمان بخش خصوصی است، مصوبه ای در خصوص عوارض 
شــهری گرگان مطرح ولی به آن هم ترتیب اثر داده نشد.
وی گفت: کماکان سازنده ها و تولیدکنندگان مسکن در یک 
بلاتکلیفی بوده و نمی توانند در این زمینه برنامه ریزی کنند 

و علی رغم گذشت هفت ماه از سال ۱۴۰۱ و وعده ها مکرر 
منتظر تعیین تکلیف این مسأله هستند.فرماندار گرگان در 
ایــن خصوص به خبرنگار مهر گفت: تمــام موارد مرتبط با 
نرخ عوارض ســاختمانی در دوره قبلی فرمانداری و کمیته 
تطبیق وقت انجام شــده است.عیسی پایین محلی افزود: با 
توجه به نظرات کانون انبوه سازان مسکن گلستان و ضرورت 
پیگیری مطالبات این صنف، جلسه ای با حضور شهرداری، 
شــورای شهر و اداره کل امور شهری برگزار شد تا نظرات و 
عقاید دو طرف شــنیده شود.وی بیان کرد: بر اساس جلسه 
مذکور مقرر شــد تا ظرف ۱۵ روز کارشناسان دو طرف این 
لایحه به جمع بندی واحدی برســند تــا در این خصوص 
تصمیم گیری شــود که این بازه زمانی گذشته است.پایین 
محلــی افزود: در حال حاضر هر گونــه اصلاح نرخ عوارض 
ساختمانی از عهده مدیریت شهرستان و استان خارج است 
و در صورت ارائه لایحه از سوی شهرداری، پیگیری موضوع 
باید در سطح وزارت کشور انجام شود.فرماندار گرگان گفت: 
لایحه احتمالی شهرداری با ارائه مشوق ها پس از تصویب در 
شورای اســلامی و تأیید کمیته انطباق به استانداری ارائه تا 
در صورت صلاحدید به وزارت کشور ارسال شود.وی اضافه 
کرد: در حال حاضر انبوه ســازان بر این باور هســتند که با 
نرخ های فعلی عوارض امکان فعالیت در صنعت ساختمان با 
چالش های فراوانی روبرو بوده و باید این قیمت ها تعدیل شود 
اما مدیریت شهری گرگان و اداره کل شهری استانداری هم 
معتقد است نرخ های پیشنهادی، قیمتی متعارف و مناسبی 

دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر گرگان هم به خبرنگار مهر گفت: 
برای حمایت از صنعت ســاختمان و تعدیل نرخ های فعلی 
عوارض از همه ظرفیت های قانونی اســتفاده خواهیم کرد و 
در این راســتا جلســاتی را با انبوه سازان برگزار کردیم تا با 

جمع بندی نظرات بتوانیم به طــرح واحدی برای حمایت 
از سازندگان مسکن دست یابیم.ناصر گرزین افزود: در چند 
هفته گذشــته، لایحه تمدید دریافت عوارض منطقه ای به 
نرخ ســال ۱۴۰۰ از سوی شــهرداری به صحن شورا واصل 
شــد و پس از تأیید به فرمانداری ارجاع که متأســفانه در 
کمیته تطبیق رد شــد.وی بیان کرد: شورای اسلامی شهر 
گرگان در قالب دو پیشــنهاد رسمی و مکتوب موضوع پیش 
بینی بســته های تشــویقی برای انبوه ســازان و یا تمدید 
دوباره دریافت عوارض منطقه ای بر مبنای ســال گذشته را 
به شــهرداری تقدیم کرده تا براساس مر قانون یکی از این 
راهکارها عملیاتی شــود.گرزین ادامه داد: با توجه به اینکه 
لایحه عــوارض منطقه ای قبلًا در کمیته تطبیق رد شــده 
است، احتمالاً بتوانیم با پیش بینی بسته های تشویقی بخش 
از نرخ عوارض سال ۱۴۰۱ را برای انبوه سازان تعدیل کنیم.

وی اظهار کرد: در انتخاب روش حمایت از انبوه سازان، باید 
از همه ظرفیت قانونی استفاده کنیم تا بار دیگر شاهد رونق 
صنعت ســاختمان در شهر گرگان باشیم.رئیس کمیسیون 
توســعه و عمران شورای شــهر گرگان هم به خبرنگار مهر 
گفت: مذاکراتی با شهرداری در زمینه اصلاح عوارض یا ارائه 
مشوق انجام و مقرر شد تا شهردار لایحه ای را در این زمینه 
به شــورا ارائه کند.مهران کاظم نژاد افزود: تاکنون لایحه ای 
از سوی شــهرداری گرگان به صحن شورا ارسال نشده ولی 
مقرر شــده که تخفیفات و مساعدت هایی برای ساخت ها و 
سازها در نظر گرفته شود.به گزارش خبرنگار مهر، علی رغم 
مصوبه شورای مسکن گلستان مبنی بر تعدیل نرخ عوارض 
ساختمانی گرگان اما شهرداری از این امر تمرد کرده و ارائه 
لایحه جدید را به تعویق انداخته است. حال باید منتظر ماند 
و دید که در لایحه پیشنهادی جدید چه مشوق هایی در نظر 

گرفته شده که بتوانند آثار مصوبه قبلی را بپوشاند.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان گلســتان گفت: 
۶۰درصد توتون کشــور در استان تولید می شود و گلستان 
قابلیت صــادرات توتون را به کشــورهایی مثل روســیه، 

گرجستان و ترکیه را دارد.
درویشعلی حسن زاده در گفت وگو با ایلنای گلستان اظهار 
کرد: گلستان اقلیم متنوعی دارد که مستعد کشت همه نوع 
توتون اســت که در منطقه گرگان و علی آبادکتول توتون 
تیپ غربی ) ویرجینیا و بارلی( و در مینودشت و کوهسارات 
تیپ شــرقی )باسما( کشت می شــود و توتون گلستان از 
مرغوبترین نوع این محصول در کل کشــور است.وی ادامه 

داد: در ســال جاری هزار و ۸۲۰ هکتار از اراضی زیر کشت 
توتون رفته است که بیش از ۵ هزار تن محصول خواهد داد 
و ۶۰ درصد توتون کشــور در گلستان تولید می شود.حسن 
زاده گفت: هم اکنون  ۱۱ معدن ذغال ســنگ در گلستان 
فعالیت می کنند و در دو ســال گذشته ۸۰ واحد برداشت 
شــن و ماسه از ســازمان صنعت، معدن و تجارت گلستان 

مجوز گرفتند.

وی افــزود: در هفته دولت ۴۱ پروژه صنعتی دراســتان به 
بهره برداری رسید که برای این طرح ها بیش از هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری شده و باعث ایجاد اشتغالزایی ۷۰۰ 
نفر از جوانان گلستانی شده است.وی افزود: طی یک سال 
گذشته ســرمایه گذاری صنعتی در گلستان بیش از ۱۰۰ 
درصد افزیش داشــته و همچنین ۱۴۰ فقــره پروانه بهره 
برداری صنعتی و ســرمایه گذاری ۲۰ هزار میلیارد ریال و 

اشــتغالزایی حدود ۲ هزار نفر در گلستان انجام شده است.
وی بیان کرد: در نیمه نخســت ســال جاری ۱۰۳ میلیون 
دلار صادرات به ۳۱ کشور از جمله ترکمنستان، قزاقستان، 
روســیه، اوکراین، چین، انگلســتان، ترکیه،آلمان، اسپانیا، 
بلغارستان، از گمرکات گلستان انجام شد.وی گفت: گلستان 
۱۳ شــهرک صنعتی و ۱۱ ناحیه صنعتی دارد که درحال 
حاضر فرســودگی زیرســاخت های این مناطق صنعتی از 
مهم ترین چالش های پیش روی صاحبان صنایع است که با 
همکاری همه دستگاه ها باید تلاش کرد  تا پنج سال آینده  

این مشکل رفع شود.

معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان مرکزی گفت: 
به دلیل نزدیکــی به فصل مهاجرات پرندگان به تالاب میقــان اراک و با توجه 
بــه احتمال وقوع آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان پــس از حضور پرندگان مهاجر، 
تجهیزات انفرادی برای حضور در تالاب و نمونه برداری از لاشه ها خریداری شد.به 
گزارش خبرنگار ایلنا، زهره موســوی افزود: این تجهیزات خریداری شده صرفا 
برای نمونه برداری اســت. همچنین در این راستا ارتباط با مجموعه دامپزشکی 
برقرار اســت تا در صورت وجود یک نمونه مشکوک، به این مجموعه اطلاع داده 
شــود و ظرف کمتر از ۲۴ ساعت نیز نتیجه بررســی ها اعلام می شود.وی ادامه 
داد: در حال حاضر ســعی شده اســت که طبق روال سالهای گذشته تجهیزات 
به صورت انفرادی تهیه شــود. این تجهیزات شامل لباس یکبار مصرف، چکمه، 
دســتکش، عینک و ماسک است تا در شرایط وقوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان، پایش ها در منطقه دقیق تر انجام شود.معاون محیط طبیعی اداره کل 
حفاظت محیط زیســت استان مرکزی اظهار داشت: تجهیزات خریداری شده از 
طریق اعتبارات ملی فراهم شده، چرا که برای وقوع بیماری در سطح ملی، ردیف 
جداگانه تعریف شده است. اما متأسفانه برای بیماری هایی مانند آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان ردیف اســتانی وجود ندارد.موســوی تصریح کرد: در این خصوص 
درخواست داریم چنین ردیف مالی در استان در نظر گرفته شود تا در زمان وقوع 

بیماری با چالش های اعتباری روبرو نباشــیم. بــه ویژه اینکه هزینه کارگر برای 
جمع آوری لاشــه ها بسیار بالاست.وی بیان داشــت: تالاب میقان اراک باتلاقی 
اســت و ۱۲.۵ هزار هکتار وســعت عرصه آبی آن است. مســلما در زمان وقوع 
بیماری، پیمایش این ســطح به شــکل پیاده غیرممکن و بسیار دشوار است، به 
همین دلیل وجود خودروی تالاب رو اهمیت بالایی دارد که هنوز اعتباری بابت 
خرید آن تخصیص نیافته اســت.معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان مرکزی تأکید کرد: از شهریورماه که احتمال ورود پرندگان مهاجر 
بــه تالاب وجود دارد، پایش ها از منطقه بیشــتر می شــود و با توجه به احتمال 
وقوع بیماری، این پایش ها در فاصله زمانی کوتاهتری انجام می گیرد.موسوی ابراز 
داشت: هنوز پرندگان مهاجر وارد تالاب نشده اند و گزارشی از ورود این پرندگان 
ارسال نشده اســت، اما آمادگی کامل برای این میزبانی وجود دارد. قطعاً زمانی 
که هوا در ســیبری و عرض های شمالی سرد شــود و پرندگان در یافتن غذا با 
مشکل روبرو شوند، دست به مهاجرت می زنند.وی اضافه کرد: گاهی این مهاجرت 
در شــهریورماه و گاهی در اوایل آبان مــاه رخ می دهد. در واقع حضور پرندگان 
مهاجر در تالاب میقان بســتگی به وضعیت آب و هوا در عرض و زیســتگاه های 
شمالی دارد.معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست استان مرکزی 
همچنین گفت: به رغم اینکه از شــرکت آب منطقه ای استان درخواست کردیم 

میزان آب موجود در تالاب را گزارش کند، هنوز وضعیت آبی منطقه اعلام نشده 
اســت. اما به نظر می رسد با توجه به عدم بارندگی ها حدود ۶ میلیون مترمکعب 
آب در تالاب موجود باشد.موسوی افزود: تالاب میقان اراک از سال ۱۳۹۴ تاکنون 
در زمستان ها با شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان روبرو بوده است و هر 
ســاله سعی می شود پیش از وقوع بیماری و با در نظر گرفتن احتمالات آمادگی 

لازم را برای مواجهه با بیماری داشته باشیم.

استفاده از آب غیربهداشتی و انتقال آب سیار به کشتارگاه 
کرمان این روزها موجب بروز دغدغه های بهداشــتی برای 
شهروندان این شهر شده اســت.به گزارش مهر، داستان از 
آنجا آغاز شــد که در شورای شــهر کرمان دغدغه هایی در 
خصوص اســتفاده از آب فاضلاب برای شستشوی لاشه ها 
و ســالن های کشــتارگاه کرمان مطرح شد و همین مساله 
موجب نگرانی های بهداشــتی بین شهروندان کرمانی شده 
اســت، دقیقاً مشخص نیســت در چه بازه زمانی این اتفاق 
روی داده است اما گفته می شود بعد از افت سطح چاه آبی 
که در کشتارگاه وجود داشته برای چند روز آب به صورت 

سیار وارد کشتارگاه شده است.
نکته عجیب اینکه با وجود دغدغه های بهداشتی نه دانشگاه 
علوم پزشکی و نه دامپزشکی کرمان تاکنون هیچ اظهار نظر 
رسمی در این خصوص نداشــته اند و همه سکوت کرده اند.
این موضوع توســط رئیس کمیســیون خدمات شــهری 
شورای شــهر کرمان در آخرین جلسه شورای شهر کرمان 
مطرح شــد و فتح الله مویــدی در این خصوص گفت: آبی 
که در کشــتارگاه برای شستشوی گوشت استفاده می شود 
آب فاضلاب اســت و برای سلامت مردم مضر است.رئیس 
شورای شهر کرمان در گفتگو با مهر تاکید کرد که شورای 
شهر در این زمینه حساسیت بالایی دارد و ابعاد این مساله 
مورد بررسی دقیق قرار می گیرد.علیرضا نادری افزود: تمام 

مراحل کشــتار و انتقال گوشت به واحدهای عرضه کننده 
باید با رعایت دســتور العمل های بهداشتی انجام شود.وی 
بر پیگیری موضوع تاکید کرد و افزود: طبق توضیحات داده 
شــده اکنون این مساله رفع شــده است.عضو شواری شهر 
کرمان، فتح الله مویدی نیــز در این خصوص به مهر گفت: 
تا چندی قبل آب مورد نیاز کشــتارگاه از یک چاه تأمین 
می شــده که پس از کاهش آبدهی این چاه، برای چند روز 
آب مورد نیاز با تانکر به کشــتارگاه منتقل می شده است و 
به همین دلیل هم دغدغه هایی برای ما ایجاد و موضوع در 
شورا مطرح شد.مویدی ادامه داد: طبق گفته مسئولان هم 
اکنون مشــکل رفع شده و لاشــه های گوشت با آب شرب 
و سالم شستشو می شــود و هم اکنون جای نگرانی وجود 
ندارد.وی عنوان کرد: مســلماً سلامت مردم و رعایت نکات 
بهداشتی دغدغه های شورای شهر است و در این خصوص 
دغدغه مند هستیم.وی ادامه داد: شنیده می شود که مجوز 
راه اندازی یک کارخانه نیز در اطراف کشــتارگاه داده شده 
که این مساله نیز سوال برانگیز است و باید در این خصوص 
تجدید نظر شود که این مساله با جدیت پیگیری و نتایج به 
اطلاع مردم می رسد.این در حالیست که دامپزشکی کرمان 
نیــز در عکس العملــی به این خبر و پس از مطرح شــدن 

مشکل در شورای شهر اعلام کرده است که نظارت کامل بر 
آب مورد نیاز در کشــتارگاه به صورت کامل انجام می شود 
و لاشــه های گوشت و وسایل مورد اســتفاده با آب شرب 
شستشو می شود و در محوطه اطراف کشتارگاه می توان از 
آب غیر شرب استفاده کرد.با این وجود دامپزشکی کرمان 
به مردم اطمینان داده اســت که نظارت جدی و مســتمر 
در خصوص اســتفاده از آب بهداشــتی در کشتارگاه انجام 
می شود.نکته قابل توجه اینکه چرا آب کشتارگاه کرمان به 
آب شرب متصل نیســت و برای تأمین آب به ناچار باید از 
چاه آب اســتفاده کنند و حالا کــه آب این چاه نیز در پی 
خشکسالی های کرمان کاهش یافته است چرا برای اتصال 
این کشتارگاه به شبکه اب شــهری اقدامی نمی شود و آب 
همچنان به صورت تانکری به کشــتارگاه حمل می شــود.
زیرا بــه دلیل بالا آمــدن آب های زیر ســطحی کرمان و 
کامل نبودن شــبکه فاضلاب شــهری آب های زیر زمینی 
شهر کرمان و اطراف این شهر نیز دچار مشکلاتی شده اند.

در شــرایط کنونی به نظر می رســد دانشگاه علوم پزشکی 
کرمان باید به این مســاله وجود کند و ســلامت آب مورد 
استفاده از کشتارگاه کرمان را مورد تأیید قرار دهد.در این 
خصوص با تعدادی از مردم نیز به گفتگو نشســتیم، محمد 

افراسیابی یکی از شــهروندان کرمانی از مسئولان مربوطه 
مطالبه کرد که اســتفاده از آب فاضلاب در کشــتارگاه که 
در شــورای شهر مطرح شــده را به صورت قانونی پیگیری 
و نتایج را به مردم اطلاع دهند.وی گفت: در شــرایطی که 
نسبت به بیماری های مختلف به مردم هشدار داده می شود 
و می گویند به گوشت پس از خریداری با دست کش دست 
بزنید و برای مدتی فریز کنید چگونه از آب غیر بهداشــتی 
در کشتارگاه استفاده شده است.وی عنوان کرد: مسلماً این 
مساله باید پیگیری شــود، از طرفی چطور کشتارگاه شهر 
که باید دائماً شستشــو شود به شــبکه آب شهری متصل 
نیســت و از آب چاه که آب زیر زمینی است برای شستشو 
استفاده می شده است؟ زهرا حسنی سعدی دیگر شهروند 
کرمانی با تاکید بر اینکه شهروندان نسبت به رعایت نکات 
بهداشتی با توجه به وجود ادارات نظارتی مانند دامپزشکی و 
علوم پزشکی اطمینان دارند گفت: مسئولان می گویند الان 
مشکل رفع شــده و برای چند روز مشکلاتی وجود داشته، 
حالا سوال ما این است کدام روزها این مساله وجود داشته؟ 
و چرا نظارت دقیق انجام نشــده است؟ وی افزود: بهداشت 
عمومی مردم موضوع حساسی است و مسئولان مربوطه نیز 
باید حساســیت لازم را داشته باشــد و باید از شورای شهر 
تقدیر کرد که این موضوع را مطرح کرده و پیگیر مشــکل 

شده است.

فرصت سوزی ادامه دارد

انتظار ۷ ماهه برای تعدیل نرخ عوارض ساختمان

تولید ۶۰ درصد توتون کشور در گلستان

آمادگی تالاب میقان برای میزبانی از پرندگان مهاجر

ابهام درخصوص استفاده از آب بهداشتی در کشتارگاه کرمان


